



جامعة الموصل

كلية التربية للعلوم الإنسانية

قسم العلوم التربوية والنفسية

مستوى توافر القيم الأخلاقية لدى مديري المدارس الإعدادية
وعلاقته بالعمليات الإدارية من وجهة نظر مدرسيها

عرب محمد عطية محمد عبطان

العلوم التربوية والنفسية/ علوم تربوية

بإشراف

الأستاذ

الدكتور صدام محمد حميد

ملخص البحث:

يهدف البحث الحالي الى التعرف على مستوى توافر القيم الأخلاقية لدى مديري المدارس الإعدادية وعلاقته بالعمليات الإدارية من وجهة نظر مدرسيها ،وتكونت العينة من مدرسي المدارس الإعدادية في مدينة الموصل للسنة الدراسية (2021-2022) والبالغ عددهم (1779)مدرس ومدرسة من الذكور والإناث من ذوي الخدمة (10 سنة فأقل) و(أكثر من 10 سنوات) موزعين على (64) اعدادية للبنين والبنات ،وأعد الباحث أداتين وهي استبانة القيم الأخلاقية واستبانة العمليات الإدارية ،إذ تكونت استبانة القيم الأخلاقية من (48) فقرة بصيغتها النهائية، اما استبانة العمليات الإدارية فقد تكونت من (49) فقرة بصيغتها النهائية موزعه الى مجالات خمس وهي عمليات(التخطيط)(10 فقرات، التنظيم (10 فقرات، التوجيه(10 فقرات، التنسيق(10 فقرات، الرقابة(9 فقرات، ببدائل خمس وهي بدرجة: (كبيرة جداً، كبيرة ،متوسطة ،قليلة ،قليلة جداً) لكلا الاداتين ،طبق الباحث الاداتين يوم الاحد الموافق (2022\01\23)واستمرت الى يوم الاثنين (2022\03\7) على أفراد عينة البحث ،وبعد جمع البيانات وتحليلها احصائيا باستخدام اختبار (t-test)

لعينتين مستقلتين ،معامل ارتباط بيرسون، الوسط المرجع ،الوزن النسبي توصل الباحث للنتائج الآتية :

1- إن القيم الأخلاقية حققت نسبة(83.96%) وهي نسبة جيدة جداً وحسب وجهة نظر أفراد عينة البحث ككل في مستوى توافرها لدى مديري المدارس الإعدادية.

2- إن القيم الأخلاقية حققت نسبة(82.46%) وهي نسب جيدة جداً وحسب وجهة نظر أفراد عينة البحث من الذكور في مستوى توافرها لدى مديري المدارس الإعدادية .اما بالنسبة للإناث فإن القيم الأخلاقية حققت نسبة (85.76%) وهي نسب جيدة جداً وحسب وجهة نظر أفراد عينة البحث من الإناث في مستوى توافرها لدى مديري المدارس الإعدادية .

3- إن القيم الأخلاقية حققت نسبة (84.2%) وهي نسب جيدة جداً وحسب وجهة نظر أفراد عينة البحث ممن لديهم مدة خدمة أكثر من 10 سنوات في مستوى توافرها لدى مديري المدارس الإعدادية .اما بالنسبة ممن لديهم مدة خدمة اقل من 10 سنوات في مستوى توافرها لدى مديري المدارس الإعدادية فإن القيم الأخلاقية حققت نسبة (83.5%) وهي نسب جيدة جداً وحسب وجهة نظر أفراد عينة البحث ممن لديهم مدة خدمة اقل من 10 سنوات في مستوى توافرها لدى مديري المدارس الإعدادية .

4- إن العمليات الإدارية حققت نسبة (81.2512%) وهي نسب جيدة جداً وحسب وجهات نظر أفراد عينة البحث ككل في مستوى توافرها لدى مديري المدارس الإعدادية.

5- إن العمليات الإدارية حققت نسبة (79.052%) وهي نسب جيدة وحسب وجهات نظر أفراد عينة البحث من الذكور في مستوى توافرها لدى مديري المدارس الإعدادية. اما بالنسبة للإناث فإن العمليات

- الإدارية حققت نسبة (83.892%) وهي نسب جيدة جداً وحسب وجهات نظر أفراد عينة البحث من الإناث في مستوى توافرها لدى مديري المدارس الإعدادية.
- 6- إن العمليات الإدارية حققت نسبة (80.916%) وهي نسب جيدة جداً وحسب وجهات نظر أفراد عينة البحث ممن لديهم مدة خدمة (أكثر من 10 سنوات) في مستوى توافرها لدى مديري المدارس الإعدادية. أما بالنسبة ممن لديهم مدة خدمة أقل من 10 سنوات فإن العمليات الإدارية حققت نسبة (81.864%) وهي نسب جيدة جداً وحسب وجهات نظر أفراد عينة البحث ممن لديهم مدة خدمة (أقل من 10 سنوات) في مستوى توافرها لدى مديري المدارس الإعدادية.
- 7- يوجد فرق ذو دلالة إحصائية عند مستوى (0.05) بين متوسطي درجات أفراد عينة البحث في القيم الأخلاقية تبعاً لمتغير الجنس ولصالح الإناث.
- 8- لا يوجد فرق ذو دلالة إحصائية عند مستوى (0.05) بين متوسطي درجات أفراد عينة البحث في القيم الأخلاقية تبعاً لمتغير مدة الخدمة (أكثر من 10 سنوات، أقل من 10 سنوات) .
- 9- يوجد فرق ذو دلالة إحصائية عند مستوى (0.05) بين متوسطي درجات أفراد عينة البحث في مستوى توافر العمليات الإدارية تبعاً لمتغير الجنس ولصالح الإناث.
- 10- لا يوجد فرق ذو دلالة إحصائية عند مستوى (0.05) بين متوسطي درجات أفراد عينة البحث في مستوى توافر العمليات الإدارية تبعاً لمتغير مدة الخدمة (أكثر من 10 سنوات، أقل من 10 سنوات) .
- 11- يوجد علاقة ارتباطية بين متغيري القيم الأخلاقية والعمليات الإدارية لدى مديري المدارس الإعدادية ذو دلالة إحصائية عند مستوى (0.05) بين متوسطي درجات أفراد عينة البحث تبعاً لمتغيري الجنس ومدة الخدمة (أكثر من 10 سنوات، أقل من 10 سنوات) ، وقد خرج الباحث بعدد من الإستنتاجات والتوصيات منها وضع ضوابط ولوائح في وزارة التربية تحدد القيم الأخلاقية لتكون دليل يعتمد عليه من المدراء اثناء عملهم الاداري ، ومن المقترحات مستوى توافر القيم التربوية لدى مديري المدارس الإعدادية وعلاقتها بمهارات التواصل الإجتماعي من وجهة نظر مدرسيها.



Abstract:

The current research aims to identify the level of availability of moral values among secondary school managers and its relationship to administrative operations from the point of view of the teachers. The sample consisted of secondary school teachers in the city of Mosul for the academic year (2021-2022). (10 years and less) and (more than 10 years) divided into (64) preparatory schools for boys and girls. The researcher prepared two tools, which are the ethical values tool and the administrative operations tool. The ethical values tool consisted of (48) paragraphs in its final form. As for the administrative operations tool, it consisted of (49) paragraphs in its final form, distributed into five fields, which are operations (planning (10) paragraphs, organization (10) paragraphs, guidance (10) paragraphs, coordination (10) paragraphs, control (9) paragraphs, with five alternatives, which are with a degree: (very large, large, medium, few, very little) for both tools, the researcher applied the two tools on Sunday corresponding to (01/23/2022) and continued until Monday (03/7/2022) on the research sample, after collecting data then analyzing it statistically using T-test for two independent samples, Pearson correlation coefficient, reference mean, relative weight, the following results were obtained:

- 1-The moral values achieved a rate of (83.96%), which is a very good percentage, according to the point of view of the research sample members as a whole, in terms of their level of availability among secondary school managers.
- 2-The moral values achieved a rate of (82.46%), which is a very good ratio, according to the point of view of the male research sample, in terms of their level of availability among secondary school managers.
- 3-The moral values achieved a rate of (85.76%), which is a very good percentage, according to the point of view of the female research sample, in the level of their availability among middle school principals.
- 4-The moral values achieved a rate of (84.2%), which is a very good ratio, according to the point of view of the research sample individuals who have a period of service of more than 10 years in terms of their level of availability among secondary school managers.
- 5-The moral values achieved a rate of (83.5%), which is a very good ratio, according to the point of view of the research sample individuals who have a service period of 10 years or less in terms of their level of availability among secondary school managers.
- 6-The administrative processes achieved a rate of (81.2512%), which is a very good ratio, according to the points of view of the members of the research sample as a whole, in the level of their availability among secondary school managers.



7-The administrative processes achieved a rate of (79.052%), which is a good ratio, according to the points of view of the male research sample, in terms of their level of availability among secondary school managers.

8-The administrative processes achieved a rate of (83.892%), which is a very good rate, according to the views of the female research sample members in terms of their level of availability among secondary school managers.

9-The administrative operations achieved a rate of (80.916%), which is very good, according to the points of view of the research sample individuals who have a period of service (more than 10 years) in terms of their level of availability among secondary school managers.

10-The administrative operations achieved a rate of (81.864%), which is very good, according to the points of view of the research sample individuals who have a period of service (10 years or less) in the level of their availability with managers in secondary schools.

11-There is a statistically significant difference at the level of (0.05) between the mean scores of the research sample in moral values according to the gender variable and in favor of females.

12-There is no statistically significant difference at the level (0.05) between the mean scores of the research sample in the moral values according to the variable of the length of service (more than 10 years, 10 years or less).

13-There is a statistically significant difference at the level of (0.05) between the mean scores of the research sample individuals in the level of availability of administrative operations according to the gender variable in favor of females.

14-There is no statistically significant difference at the level of (0.05) between the mean scores of the research sample individuals in the level of availability of administrative operations according to the variable of length of service (more than 10 years, 10 years or less).

15-There is a correlation between the variables of moral values and administrative processes among secondary school principals with a statistical significance at the level of (0.05) between the mean scores of the research sample members according to the variables of gender and length of service (more than 10 years, 10 years or less), and the researcher came out with a number of Conclusions and recommendations, including setting controls and regulations in the Ministry of Education that define ethical values to be a reliable guide for principals during their administrative work, and among the proposals is the level of availability of educational values among secondary school managers and their relationship to social communication skills from the point of view of their teachers.

University of Mosul
College of Education for Humanities
Department of Educational and Psychological Sciences



The level of availability of moral values among secondary school managers and its relationship to administrative operations from the point of view of the teachers

**Arab Mohammed Atiyah mohammed
Abtan**

Master Thesis

**Educational and Psychological Sciences / Educational
Sciences**

**Supervised by
professor**

Dr. Saddam Mohammed Hameed

2023 A.D.

1444 A.H